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Zápis z jednání představenstva ČLK, 

konaného dne 14.12.2023 od 9:00 hodin v Domě lékařů, Praha 9 

 

 

Přítomni: MUDr. Kubek, MUDr. Přáda, MUDr. Aszalayová, MUDr. Dernerová,  

MUDr. Dobeš, MUDr. Doležal, MUDr. Dostalíková, MUDr. Henčlová,  

MUDr. Jehlička, Ph.D., MUDr. Kubíček, MUDr. Mach, MUDr. Monhart, PhD., 

MUDr. Mečl, MUDr. Němeček, MUDr. Sedláček, MUDr. Lindovský, MBA,  

MUDr. Trnka. 

Omluveni:     MUDr. Dvorník, MUDr. Šťastný. 

Přizváni: MUDr. Vedralová, Mgr. Valášek, MBA,  

 

 

Prezident Dr. Kubek přivítal přítomné členy představenstva a zahájil zasedání v 9:00 hodin. 

Přítomno  13 členů představenstva. Představenstvo je usnášeníschopné. 

 

 

1) Připomínky k minulému zápisu  

 

 

2) Vnitřní činnost 

 

Informace o počtu nových členů ČLK 

V listopadu 2023 bylo přijato celkem 32 lékařů: 

     z toho bylo     7   lékařů se státní příslušností SR, 

    4    lékaři s jinou státní příslušností, 

                2    lékaři se slovenskou LF 

    1    lékař se zahraniční LF 

V tomto období nebyla žádná žádost o přijetí posouzena jako pozdní vstup. 

V roce 2023 požádalo celkem 173 lékařů o certifikát profesní bezúhonnosti. 

Představenstvo bere informace na vědomí. 

 

 

Informace o stavu financí ČLK 

   Na základě usnesení představenstva z listopadu 2020 zpracovala paní Lakvová za 

ekonomické oddělení informaci o stavu financí na účtu komory a o očekávaných příjmech a 

výdajích v listopadu 2023. 

Představenstvo bere informaci ekonomického oddělení ČLK na vědomí.  

Hlasování – přítomno 13 hlasujících: 

pro:     13 

proti:    0 

zdržel se:  0     Návrh byl jednomyslně přijat. 

 

 

Výjezdní zasedání představenstva ČLK – vyúčtování 

   V sobotu 18.11.2023 se konalo výjezdní zasedání představenstva ČLK v Mariánských 

Lázních, spojené se setkáním se zástupci kraje. Jednání předcházela večeře s regionálními 

politiky za účasti regionálních představitelů ČLK. Celkové náklady pro centrální ČLK za 

pronájem, ubytování a občerstvení byly 177 654,- Kč.  

Představenstvo bere informaci o vyúčtování na vědomí.  

Hlasování – přítomno 13 hlasujících: 
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pro:     13 

proti:    0 

zdržel se:  0     Návrh byl jednomyslně přijat. 

 

 

XXXVII. Sjezd ČLK – účast delegátů 

    Potvrdil se příznivý efekt novely SP-2 Volebního řádu, kdy se po snížení počtu oprávněných 

delegátů zvýšila jejich procentní účast.  

 

Praha 2018 Brno 2019 Praha 2021 Brno 2022 Praha 2023 

nárok Účast nárok účast nárok účast nárok účast nárok účast 

410 360 417 349 417 320 429 347 338 295 

 87,80%  83,70%  76,70%  80,90%  87,30% 

 

   Prezident ČLK ve spolupráci s ředitelem kanceláře připravil pro představenstvo a předsedy 

OS ČLK podrobný přehled účasti delegátů z jednotlivých OS ČLK na sjezdovém jednání. 

   Představenstvo bere materiál na vědomí 

Hlasování – přítomno 13 hlasujících: 

pro:     13 

proti:    0 

zdržel se:  0     Návrh byl jednomyslně přijat. 

 

 

Etika a komunikace v medicíně - 13. konference ČLK  

  V pořadí již 13. konference České lékařské komory z cyklu Etika a komunikace v medicíně 

tentokrát na téma „Soucit v medicíně“ v etických a psychologických souvislostech se 

uskutečnila v sídle ČLK v Domě lékařů ve čtvrtek 7.12.2023. I tentokrát byli hlavními 

organizátory konference Doc. MUDr. Petr Bartůněk, CSc. a prof. PhDr. Radek Ptáček, Ph.D. 

Akce se uskutečnila v hybridní formě, tedy s možností prezenční účasti i s možností on line 

přístupu. U příležitosti konference vydává ČLK ve spolupráci s nakladatelstvím Grada 

stejnojmennou monografii. 

Vyúčtování 

Náklady: 179 284,- Kč 

Výnosy (účastnické poplatky): 300 900,- Kč 

Výsledek: + 121 616,- Kč            

Představenstvo bere informaci na vědomí. 

Hlasování – přítomno 13 hlasujících: 

pro:     13 

proti:    0 

zdržel se:  0     Návrh byl jednomyslně přijat. 

 

Inventarizační komise 

   Inventarizace majetku ČLK bude provedena k 31.12.2023.  

    Ředitel kanceláře Mgr. Valášek navrhuje inventarizační komisi ve složení:  

předsedkyně - Hana Kuchyňová  

členové - Věra Špundová, Veronika Hrdličková, Naďa Reitschlägerová, Pavla Hašková.  

Představenstvo návrh na složení inventarizační komise schvaluje. 

Hlasování – přítomno 13 hlasujících: 

pro:     13 

proti:    0 

zdržel se:  0     Návrh byl jednomyslně přijat. 
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Dr. Dobeš se připojil k jednání představenstva v 9.25 hodin, přítomno je 14 členů 

představenstva. 

 

Výběrová řízení 

Dr. Lindovský informoval o výběrovém řízení, kterého se zúčastnil. 

 

Dr. Dernerová se připojila k jednání představenstva v 9.35 hodin, přítomno je 15 členů 

představenstva. 

 

3) Licence 

 

Dr. Dostalíková se připojila k jednání představenstva v 9.45 hodin, přítomno je 16 členů 

představenstva. 

 

2) Vnitřní činnost - pokračování 

 

Novelizace SP č. 16 – Systém celoživotního vzdělávání ČLK 

   Vedoucí oddělení vzdělávání prof. Ptáček referoval on-line. 

Představenstvo se seznámilo s nabídkou firmy TME solutions s.r.o. na zpracování změn 

souvisejících s novelizací SP č. 16, jejíž znění bylo s účinností od 1.1.2024 schváleno 

představenstvem ČLK a potvrzeno delegáty 37. Sjezdu ČLK. Představenstvo ČLK konstatuje, 

že cenová nabídka ve výši 1 107 500,- Kč bez DPH na realizaci změn ve Vzdělávacím portálu 

ČLK souvisejících s novelizaci SP č. 16 je neakceptovatelná, a to bez ohledu na skutečnost, že 

ČLK je v rozsahu Smlouvy o vzájemné spolupráci výlučným vlastníkem vzdělávacího portálu.     

   Představenstvo ČLK odkládá účinnost novelizovaného znění stavovského předpisu č. 16 

– Systém celoživotního vzdělávání ČLK tak, že od 1.1.2024 do 30.6.2024 zůstává účinné 

jeho dosud platné znění. 

Hlasování – přítomno 16 hlasujících: 

pro:     16 

proti:    0 

zdržel se:  0     Návrh byl jednomyslně přijat. 

 

Dr. Doležal a Dr. Aszalayová se připojili k jednání představenstva v 10.20 hodin, přítomno je 

18 členů představenstva. 

 

4) Jednání a informace   

 

Lékaři jsou jenom lidi – dohoda 8.12.2023 

 

   18.9.2023 podepsaly SML ČLK (Dr. Přáda), LOK-SČL (Dr. Engel) a OSZSP (pan 

Žitníková) dohodu o společném prosazování následujících požadavků: 

1) Požadujeme zrušit § 93a, kterým se zvyšuje objem přesčasové práce pro zdravotníky a 

upravit režim 24 hodinových směn, tj. upravit § 90. Požadujeme, aby byl ve zdravotnických 

zařízeních důsledně dodržován zákoník práce. 

2) Chceme nastavit přijatelné a dlouhodobě udržitelné pracovní podmínky: 

- navrhujeme legislativně ukotvit systém benefitů, jako jsou výsluhy, rehabilitační a lázeňská 

péče a podmínky pro dřívější odchod do důchodu bez krácení penze, 

- trváme na důsledném dodržování povinnosti zaměstnavatelů zajistit mladým lékařům 

atestační přípravu v zákoně stanovené době. 

3) Požadujeme samostatným zákonem upravit odměňování zdravotníků a lékařů, které se bude 

odvíjet od náročnosti profese a naplní závěry Memoranda, které v roce 2011 podepsala Vláda 
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ČR s Lékařským odborovým klubem – Svazem českých lékařů po akci „Děkujeme, odcházíme“ 

a slibu, který dal ministr zdravotnictví doc. MUDr. Leoš Heger, CSc. Odborovému svazu 

zdravotnictví a sociální péče ČR, že se adekvátně navýšení platů lékařů zvýší platy ostatních 

zdravotníků. 

  Listopadový sjezd ČLK přijal usnesení, že protestní akce „Lékaři jsou jenom lidi“ 

vyhlášená s podporou odborových organizací Sekcí mladých lékařů ČLK není protestem 

pouze mladých lékařů a lékařek, ale akcí celé České lékařské komory. Cílem České 

lékařské komory je prosadit důstojné pracovní podmínky a odměnu za práci pro všechny lékaře. 

Česká lékařská komora vyzývá všechny lékaře a lékařky pracující v nemocnicích, aby se do 

akce zapojili tím, že vypovědí či odmítnou uzavírat dohody o práci přesčas a budou v prosinci 

2023 pracovat pouze v rozsahu základní pracovní doby. Komora vyzývá všechny ostatní lékaře, 

aby své nemocniční kolegy solidárně podpořili. 

Sjezdu ČLK se v neděli 5.11.2023 účastnil jako host ministr zdravotnictví profesor Válek. 

   Dr. Kubek a Dr. Přáda informovali o dosavadním průběhu jednání s Mz. 

8.11.2023 jednání na Mz bez účasti ministra Válka vedené ředitelem legislativního odboru 

Mz JUDr. Policarem. 

13.11.2023 jednání na Mz za účasti ministra Válka 

21.11.2023 jednání tzv. zdravotnické tripartity za účasti ministra Válka. Na jednání jsou 

jako hosté zváni též zástupci ČLK Dr. Kubek a Dr. Přáda. Ministr Válek chce ukončit 

jednání. Na základě veřejné výzvy prezidenta ČLK naplánováno další jednání na 27.11.2023. 

23.11.2023 dopisy prezidenta ČLK předsedovi Vlády ČR prof. Fialovi a prezidentu ČR 

Ing. Pavlovi s žádostí o jednání a pomoc. 

27.11.2023 jednání na Mz za účasti ministra Válka 

  Proč jsme nemohli přijmout opakující se návrhy ministra Válka: 

Cílem protestu, který je někdy chybně označovaný jako stávka, byť se jedná o pouhé 

dodržování zákonů, je zvýšit atraktivitu medicíny tak, abychom měli více lékařů i lékařek a 

abychom dokázali čelit demografickým výzvám. Abychom zastavili personální devastaci 

zdravotnictví. Zkrátka aby měl kdo v nemocnicích pracovat a pacienty léčit i v následujících 

letech. Tento rozměr našeho protestu, který přichází opravdu za pět minut dvanáct, ministr 

Válek nechápe. 

Naše požadavky se dají rozdělit do tří oblastí. 

1.) Novela zákoníku práce, která odstraní diskriminační ustanovení v množství povolené 

přesčasové práce. Právě arogance, se kterou z nás politici udělali občany druhé kategorie, se 

stala rozbuškou celého protestu. Novela zákoníku práce, která omezí množství legálních 

přesčasů na původních 416 hodin ročně (a zároveň 8 hodin týdně) a umožní 24 hodin trvající 

výkon práce, pravděpodobně projde a začne platit od 1. ledna 2024. Vzhledem k tomu, že další 

novelu hodlá vláda prosadit od 1.7.2024, znepokojuje nás, že nemáme žádné informace o tom, 

jak by měla vypadat.  

2.) Změny ve specializačním vzdělávání ministr Válek slibuje, ale nijak je nekonkretizuje. 

Jacísi koordinátoři specializačního vzdělávání by měli dbát na to, aby mladí lékaři nebyli 

šikanováni, lékařky diskriminovány, aby zaměstnavatelé svévolně neprodlužovali délku 

předatestační přípravy. Z našeho pohledu však jedinou garancí férového zacházení může být 

právo komory průběh vzdělávání kontrolovat na celostátní i okresní úrovni. Ministr slibuje 

placené předatestační volno, které v minulosti bývalo samozřejmostí. Zásadní změny, které by 

umožnili specializační přípravu v regionálních nemocnicích a tím je personálně podpořily, 

stejně tak jako nezbytnou redukci vzdělávacích oborů, aby lékaři byli navzájem snáze 

zastupitelní a tím se snížil jejich nedostatek, ty však ani neslibuje. Natož aby existoval nějaký 

důvěryhodný legislativní plán nezbytných změn. 

3) Navýšení příjmů lékařů za základní pracovní dobu v rozmezí 1,5 až 3 násobku průměrné 

mzdy (oficiálně se stanoví vždy 2 roky zpátky) v souladu s usnesením sjezdu ČLK za základní 
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pracovní dobu. Ostatně tak mají plat stanovený všichni. V této nejcitlivější oblasti ministerstvo 

předložilo již potřetí v podstatě stejný návrh, jaký jsme již dvakrát odmítli. 

Ministerstvo nenabízí na zvýšení platů žádné peníze nad to, co nemocnicím slibuje úhradová 

vyhláška vydaná 31.10.2023 bez ohledu na naši akci. Mělo by jít o značně imaginární 6,8mld. 

korun, tedy údajně polovinu nárůstu úhrad pro nemocnice. Nárůst úhrad však bude rozdílný 

v jednotlivých nemocnicích, a navíc definitivní vyúčtování mezi nemocnicemi a pojišťovnami 

bude probíhat až v prvním pololetí roku 2025. Žádný ředitel tak v lednu 2024 nebude tušit, jak 

jeho hospodaření dopadne. 

Ministr Válek nyní z ideologických důvodů odmítá sjednocení odměňování ve státních a 

ostatních nemocnicích, i když jsou financovány obdobně prostředky veřejného zdravotního 

pojištění. Zároveň však nezpochybňuje vznik sjednocujícího zákona o platech zdravotníků 

účinného od 1.1.2025. Na otázku, jak máme věřit tomu, že změní svůj odmítavý názor, a ještě 

navíc zlomí odpor zaměstnavatelů, pan ministr neodpověděl. 

Ministerské návrhy úplně ignorují zaměstnance odměňované v režimu mzdy v nestátních 

nemocnicích, kterých je většina. 

Ministerstvo dosud ignorovalo platové nároky zdravotních sester a ostatních zdravotníků. Dnes 

poprvé jim nabídlo v případě zdravotníků navýšení tarifů o 5 % a ostatním 5 % do osobních 

příplatků. Obdobný nárůst dostali dnes přislíbený též lékaři.  

Slibované navýšení platů o 5 % pro lékaře částečně anuluje dříve navrhovanou konstrukci 

nepodkročitelného minimálního přijmu pro lékaře. Ten se ale stejně nemá týkat těch doktorů, 

kteří mají vyšší osobní příplatky, a navíc by měl zahrnovat určité (zde jsou nejasnosti jak velké) 

množství přesčasů. 

Na konci jednání pan ministr přišel s variantou použít na platy nikoliv 6,8 ale 8,5 mld. Kč. Kde 

se najednou vzaly, nikdo netuší. 

Ministr Válek slibuje splnění tzv. Hegerova memoranda od 1.1.2025. Kde chce však sehnat 

peníze na zvýšení lékařských platů na 1,5 – 3násobek průměrné mzdy, na to neodpověděl. 

30.11.2023 jednání s premiérem Fialou, jeho poradci a ředitelem VZP bez ministra Válka 

Premiér Fiala uznal, že dohoda o úpravě platů a mezd zdravotníků musí garantovat zvýšení 

příjmů též pro zaměstnance nemocnic, které vyplácí za práci mzdy. Zároveň navýšil 

disponibilní částku na jejich zvýšení na 9,8mld. Ředitel VZP Ing. Kabátek navrhl jako 

mechanismus, jak by se měly peníze nad rámec úhradové vyhlášky (3 mld. Kč) dostat do 

nemocnic tzv. úhradové dodatky ke smlouvám mezi pojišťovnami a nemocnicemi. Tím by 

odpadla nutnost novelizovat úhradovou vyhlášku, což ministr Válek odmítal. Následné 

společné vystoupení premiéra a viceprezidenta ČLK Dr. Přády bylo novináři chybně 

interpretováno jako dohoda. Před jejím uzavřením však bylo nutné vyřešit zásadní otázky: 

- Jak bude formulován úhradový dodatek? 

- Budou ostatní pojišťovny postupovat obdobně jako VZP? 

- Přistoupí nemocnice a jejich zřizovatelé (nejenom Mz ale zejména kraje) na dohodu? Co je 

bude motivovat, aby dohodu akceptovali? 

- Jak se peníze dostanou k jednotlivým zaměstnancům? Budou ředitelé respektovat dohodnutý 

mechanismus rozdělování? 

Bez odpovědí na tyto otázky nebylo možné dohodu podepsat. 

4.12.2023 jednání na Mz za účasti ministra Válka a představitelů asociací nemocnic 

VZP vezme celý závazek zaplatit 3 mld. Kč nemocnicím na sebe, aby zajistila dostupnost 

bezpečné zdravotní péče pro své klienty. Nemocnice dostanou k podpisu úhradové dodatky. 

Peníze budou vypláceny zálohově. Pokud nebude splněna podmínka dohodnutého zvýšení platů 

a mezd, pojišťovna bude požadovat vrácení části zálohových plateb. Dodržování budou 

kontrolovat odbory. Peníze na zvýšení platů a mezd se rozdělí takto: lékař L1 + 5 000,- Kč, L2 

+ 8 000,- Kč a L3 + 15 000,- Kč. Všichni ostatní zaměstnanci +5 %.  Lékaři tvoří 15 % příjemců 

a rozdělí si 57 % peněz, ostatních zaměstnanců je 85 % a rozdělí si 43 % peněz. S tímto 

souhlasili zástupci odborů i ČLK včetně SML ČLK. 
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7.12.2023 jednání o finální znění dohody vedené ředitelem JUDr. Policarem. 

ČLK si prosadila právo účasti při kontrolách dodržování pravidel specializačního vzdělávání a 

nárok na placené volno v délce nejméně 5 pracovních dnů před kmenovou zkouškou a 10 

pracovních dnů před atestací.  

Asociace nemocnic nebudou přímým účastníkem dohody, ale podepsaly s ministerstvem 

dohodu, že budou výsledky respektovat a realizovat. 

VZP představila vzor úhradového dodatku. 

8.12.2023 slavnostní podpis dohody za účasti předsedy Vlády ČR prof. Fialy, po kterém 

jsme vyzvali lékaře v nemocnicích, aby znovu začali sloužit přesčasy, pokud ještě nemají 

vyčerpaný zákonný limit přesčasové práce. 

   Ministerstvo zdravotnictví a Vláda ČR získávají čas pro přípravu reformních změn, jejichž 

smyslem musí být zajištění ekonomické, a především personální udržitelnosti českého 

zdravotnictví. Naším cílem nebylo a není omezování zdravotní péče, cílem akce „Lékaři jsou 

jenom lidi“ je zvýšení atraktivity medicíny a práce ve zdravotnictví tak, aby měl pacienty kdo 

léčit nejenom v prosinci a v lednu, ale také v následujících letech, kdy se naše podfinancované 

a personálně zdevastované zdravotnictví bude muset vyrovnávat s demografickou výzvou v 

podobě stárnoucí populace i stárnoucích lékařů a lékařek, kteří se o ně musí starat.  

   VZP získala kredit pojišťovny, které záleží na tom, aby její klienti měli dostupnou zdravotní 

péči. Konkurenční menší pojišťovny svoji šanci promarnily, když se odmítají spolupodílet na 

nákladech na zdravotní péči, jejichž nedílnou součástí jsou samozřejmě peníze na mzdy a platy 

těch, kdo ji poskytují. 

   Lékaři a lékařky si v první řadě vydobyli respekt a sebeúctu, když prokázali, že nejsou ovce, 

které by si nechaly všechno líbit.  

1) Zákoník práce - diskriminační novelu zákoníku práce, s jejíž pomocí chtěli politici místo 

opravdového řešení problémů pouze legalizovat porušování zákoníku práce, a která z nás dělala 

občany druhé kategorie, musí zákonodárci změnit. A to je první úspěch. Navíc se Vláda ČR 

zavázala k tomu, že dodržování zákona bude konečně kontrolováno a jeho porušování 

sankcionováno. 

2) Vzdělávání - Mladí lékaři a lékařky znovu získávají nárok na v minulosti běžné placené 

volno před atestací i kmenovou zkouškou. Změny v oblasti specializačního vzdělání, jehož 

nevyhovující stav je vedle nízkých platů a nadměrných přesčasů další příčinou oprávněné 

nespokojenosti, však zatím úplně konkrétní podobu nemají. To, že bude dodržování pravidel 

kontrolováno tak, aby se mladé lékařky a lékaři nestávali obětí šikany či diskriminace, to 

považuji za samozřejmost, ale pro jistotu jsem trval na tom, že se provádění kontrol a ukládání 

nápravných opatření bude účastnit zástupce ČLK.  

   Specializační vzdělávání však potřebuje změny mnohem zásadnější. Například slučování 

vzdělávacích oborů, zvýšení jejich vzájemné prostupnosti a zkracování doby případné 

rekvalifikace. Máme nedostatek lékařů a jedním z dílčích řešení může být jejich větší vzájemná 

zastupitelnost. Teorii mají mediky naučit na fakultě. Těžištěm specializačního vzdělávání je 

praxe, kterou mladí kolegové a kolegyně spíše získají v regionálních nemocnicích, ve kterých 

se však v současnosti na atestaci připravit nemohou. To se musí změnit. Za úvahu stojí úplné 

zrušení složitého procesu akreditací podle logiky, že pokud má někdo oprávnění nějakou péči 

poskytovat, může také její poskytování učit. Jsme teprve na začátku, ale my se budeme snažit, 

aby ministerstvo hlasu komory více naslouchalo.  

3)  Bezprostředním přínosem dohody pro všechny zaměstnance v lůžkových zdravotnických 

zařízeních je zvýšení platů a mezd začínajících lékařů (L1) o 5 000,- Kč, lékařů po absolvování 

základního vzdělávacího kmene (L2) o 8 000,- Kč a lékařů se specializovanou způsobilostí (L3) 

o 15 000,- Kč měsíčně. Ostatním zaměstnancům se zvýší platy a mzdy o 5 %. Vzhledem k 

tomu, jak se současná vláda chová k pracujícím lidem, toto vůbec není špatný výsledek.  

4)  Ministerstvo se zavázalo připravit zákon o odměňování zdravotníků, který by s účinností od 

1.1.2025 „Sjednotil odměňování zdravotnických pracovníků a změnil platy nebo mzdy lékařů 
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podle Memoranda o úpravě poměrů ve zdravotnictví z 14.2.2011 a proporcionálně též platy a 

mzdy ostatních pracovníků. K přípravě návrhu bude svolána pracovní skupina za účasti 

zástupců ČLK, OSZSP, LOK-SČL, AN ČR a AČMN. Předmětem jednání budou i související 

otázky možných finančních i nefinančních benefitů pro zdravotnické pracovníky včetně 

odchodu do starobního důchodu.“   

   Několik týdnů trvající jednání nebyla jednoduchá a výsledná dohoda je kompromisem, který 

se právě proto oběma stranám vyplatí respektovat a dohodu plnit. Slavnostním podpisem 

dohody pod garancí předsedy Vlády ČR však naše práce nekončí, ale naopak začíná. 

Neskončila ani akce „Lékaři jsou taky lidi“, pouze vstupuje do další fáze, která bude dlouhá a 

ještě mnohem náročnější.  

Představenstvo bere informace na vědomí. 

Hlasování – přítomno 18 hlasujících: 

pro:     18 

proti:    0 

zdržel se:  0     Návrh byl jednomyslně přijat. 

 

 

Katalog prací 

   Dr. Kubek informoval, že jedním ze slibů ministra Válka je novelizace katalogu prací tak, aby 

lékaři absolventi nenastupovali do 11. ale přímo do 12. platové třídy. Tato změna je kosmetická, 

neboť 12. platová třída byla dosud absolventům přiznávána ihned po zařazení do oboru 

specializačního vzdělávání. Lékaři po kmenové zkoušce byli již dříve přeřazeni z 12. do 13. 

platové třídy. Zařazení do 14. platové třídy bylo dosud podmiňováno tím, že lékař vykonává 

"Preventivní, diagnostickou, léčebnou, léčebně rehabilitační, dispenzární nebo paliativní péči 

v příslušném specializovaném oboru ve spojení s výchovou a dalším vzděláváním specialistů, s 

prováděním náročných konziliárních vyšetření nebo s odborným vedením zdravotnického týmu, 

k jejímuž výkonu je nezbytné získání specializované způsobilosti." Podle návrhu Mz by měli být 

do 14. platové třídy nově zařazeni automaticky všichni lékaři se specializovanou způsobilostí. 

ČLK uplatnila k návrhu nařízení vlády, kterým se mění katalog prací připomínku, aby ti lékaři, 

kteří splňují podmínku platnou dosud pro zařazení do 14. platové třídy byli zařazeni do 15. 

platové třídy.  

   Mz požadavek ČLK odmítlo 

Představenstvo bere informaci na vědomí. 

Hlasování – přítomno 18 hlasujících: 

pro:     18 

proti:    0 

zdržel se:  0     Návrh byl jednomyslně přijat. 

 

Dr. Přáda opustil jednání představenstva ve 12.20 hodin, aby mohl zastoupit prezidenta ČLK 

na jednání Pracovní skupiny pro personální stabilizaci na Mz, přítomno je 17 členů 

představenstva. 

 

Žádost OS ČLK Ostrava o souhlas se zakoupením nemovitosti 

Představenstvo ČLK souhlasí s pořízením nebytového prostoru – kanceláří pro OS ČLK 

Ostrava o velikosti 127m2 a dvou parkovacích stání nacházejících se na adrese Sokolská 

1331/31, a to za pořizovací cenu 5.500 000,- Kč. 

Hlasování – přítomno 17 hlasujících: 

pro:     17 

proti:    0 

zdržel se:  0     Návrh byl jednomyslně přijat. 
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Zákon o zdravotních službách 

   Dr. Kubek informoval o připomínkovém řízení k návrhu novely zákona o zdravotních 

službách.  

Komora uplatnila tyto zásadní připomínky: 

- odmítá návrh na rušení povinnosti krajů zajišťovat LPS, v jehož důsledku by patrně došlo 

k ještě většímu přetěžování lékařů v nemocnicích v rámci práce na urgentních příjmech  

- navrhuje v souladu s usnesením sjezdu ČLK rozšíření okruhu subjektů, kterým je krajský úřad 

povinen zasílat rozhodnutí o oprávnění k poskytování zdravotních služeb, a to o odborné 

zástupce zdravotnických zařízení  

- navrhuje, aby pořízení kopie zdravotnické dokumentace pro pacienta bylo nadále zpoplatněno 

v rozsahu nákladů spojených s touto činností 

- navrhuje možnost předepisovat léčivé přípravky sobě a svým blízkým, a to bez ohledu na 

skutečnost, zda lékař disponuje oprávněním k poskytování zdravotních služeb 

- navrhuje možnost předat lékařskou zprávu registrujícímu lékaři prostřednictvím pacienta v 

rámci návaznosti zdravotních služeb 

- navrhuje zachování možnosti zadání vypracování znaleckého posudku v současném znění 

- navrhuje možnost vyloučit pacienta z péče pro závažné narušení vztahu důvěry mezi lékařem 

a pacientem  

- navrhuje, aby vydání oprávnění k poskytování zdravotních služeb bylo podmíněno souhlasem 

příslušné profesní komory 

- navrhuje, aby bylo možno pacienta bez jeho souhlasu hospitalizovat, jestliže ohrožuje 

závažným způsobem sebe nebo své okolí a jeví známky dušení poruchy 

- navrhuje, aby stížnosti na odborný postup poskytovatele zdravotních služeb prošetřoval 

poskytovatel, případně profesní komora 

- navrhuje zrušení ustanovení upravující hodnocení kvality a bezpečí poskytovaných 

zdravotních služeb, přičemž tato činnost by měla spadat do kompetence profesních komor  

- navrhuje zpřesnění postupu při překladu pacienta na vyšší pracoviště 

Představenstvo bere informace na vědomí 

Hlasování – přítomno 17 hlasujících: 

pro:     17 

proti:    0 

zdržel se:  0     Návrh byl jednomyslně přijat. 

 

 

Úhrady pro rok 2024 

   Úhradová vyhláška pro rok 2024 byla ve Sbírce zákonů publikována dne 31.10.2023 pod č. 

319/2023 Sb. Česká lékařská komora má k úhradové vyhlášce pro rok 2024 zásadní výhrady.  

   Nejvíce postiženým segmentem v tomto smyslu je segment ambulantních specialistů. Proti 

navrženému způsobu úhrady ambulantní specializované péče protestovala nejen komora, ale i 

ČLS-JEP, kdy 11 odborných společností ČLS-JEP spolu s ČLK sepsalo společnou výzvu ke 

změně návrhu úhradové vyhlášky, která byla zaslána ministru zdravotnictví a premiérovi. 

Zamítavou odpověď ministra k této výzvě komora obdržela dne 3.11.2023. 

  Mz odmítlo plné promítnutí valorizace režijních a osobních nákladů o inflaci do úhrad, byť 

pravidelnou valorizaci nákladů ministerstvo samo zakotvilo ve vyhlášce. Komora dlouhodobě 

prosazuje nastavení takových úhradových podmínek, které na úrovni jednotlivých 

poskytovatelů zajistí pokrytí nákladů a tvorbu přiměřeného zisku. Jedná se o základní princip, 

který musí být dodržen při tvorbě ceny v cenově regulovaném prostředí.  

   Mz nastavilo pro jednotlivé segmenty různé tempo meziročního nárůstu úhrad v rozmezí 6 – 

17,5 %: 

• 6 % pro většinu segmentů, včetně těch, u kterých došlo k dohodě s pojišťovnami na 5 %;  

• 8 % pro segmenty následné lůžkové péče, péče o duševní zdraví a lékárenské péče,  
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• 10 % pro segment všeobecných praktických lékařů a kamenných hospiců,  

zdůvodnění Mz: potřeba finanční stabilizace, zlepšení dostupnosti a rozvoj segmentu; 

• 11,5 % pro segment stomatologie,  

zdůvodnění Mz: potřeba mnohých systémových změn, podpora péče pro děti a všeobecná 

podpora dostupnosti; 

• 16 % pro segmenty domácí paliativní péče a ošetřovatelské péče v sociálních službách, které 

poskytují služby na pomezí sociální a zdravotní péče,  

zdůvodnění Mz: vládní priorita;  

• 17,5 % pro segment praktických lékařů pro děti a dorost,  

zdůvodnění Mz: akutní krize dostupnosti péče. 

   Mz nerespektuje svůj závazek zlepšit úhradu výkonů, které obsahují práci lékaře, a zavádí 

nerovnosti v úhradách za stejné výkony mezi poskytovateli.  

   Mz pro rok 2024 zpřísňuje regulační limity, což zvyšuje riziko dopadu regulací na 

poskytovatele, a to následujícím způsobem: 

- zrušení přepočtu PURO podle aktuálního SZV; 

- snížení bonifikací za diplom celoživotního vzdělávání a ošetřování nových pacientů a 

objednávkový systém u ambulantních specialistů;  

- nastavení regulačních limitů podobně nebo stejně jako v minulých letech bez zohlednění 

nárůstu nákladovosti vyžádané péče, léčiv, zdravotnických prostředků atd. (115 % u AS, 120 

% u PL, 110 % u GY). 

   Sjezd ČLK přijal k úhradové vyhlášce usnesení, že ČLK vyjádřil zásadní nespokojenost s 

vyhláškou č. 319/2023 Sb., o stanovení hodnot bodu, výše úhrad za hrazené služby a 

regulačních omezení pro rok 2024, tedy s tzv. úhradovou vyhláškou, která nezajišťuje 

poskytovatelům zdravotních služeb pokrytí zvýšených nákladů způsobených vysokou mírou 

inflace. ČLK upozorňuje, že na rozdíl od ostatních podnikatelských subjektů nemohou 

poskytovatelé zdravotních služeb promítnout své zvýšené náklady do ceny svých služeb, neboť 

úhrady od zdravotních pojišťoven určuje svojí vyhláškou Ministerstvo zdravotnictví. ČLK 

varuje nejenom před rizikem ekonomické a personální destabilizace zdravotnických zařízení, 

ale především před zhoršením dostupnosti a kvality zdravotní péče. 

Protest ambulantních specialistů 

  Úhradová vyhláška č. 319/2023 Sb. pro rok 2024 zásadním způsobem znevýhodňuje 

ambulantní specialisty oproti jiným poskytovatelům zdravotních služeb. V situaci, kdy výběr 

pojistného roste a pojišťovny, snad až na jednu výjimku, peníze mají, úhrady za zdravotní péči 

druhým rokem po sobě porostou hluboko pod mírou inflace. Ekonomické problémy 

soukromých lékařů – zejména ambulantních specialistů se kvůli tomu prohlubují.  

   Dr. Kubek jako prezident ČLK, která ze zákona zastupuje a hájí všechny lékaře, pozval 

všechny účastníky dohodovacího řízení z nejpostiženějšího segmentu ambulantních specialistů 

na středu 22.11.2023 na jednání, kde bychom se poradili o dalším postupu a o způsobu, jako 

podpořit protest kolegů z nemocnic a zároveň pomoci ambulantním specialistům, které 

zastupujeme.  

   Na společném postupu jsme se bohužel nedokázali domluvit. Sdružení ambulantních 

specialistů s pořádáním protestní akce nesouhlasilo.  

   ČLK navrhovala uspořádat jednodenní protestní akci spočívající v zavření ambulancí, aby si 

politici uvědomili, že také my jsme důležití a naše práce potřebná. Sdružení ambulantních 

specialistů, které je druhou nejsilnější organizací zastupující ambulantní specialisty, tedy lékaře 

nejvíce potrestané úhradovou vyhláškou ministra Válka, se v této chvíli do žádné protestní akce 

zapojit nechce, a bez spolupráce se SAS by nemělo vyhlašování protestní akce smysl. Česká 

lékařská komora toto musela akceptovat a v současnosti tedy jednáme s Všeobecnou zdravotní 

pojišťovnou o úhradových dodatcích ke smlouvám, které by alespoň trochu napravily křivdy 

spáchané na soukromých lékařích, zejména na ambulantních specialistech, ministrem Válkem.  
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   Dr. Kubek zároveň vyzval soukromé lékaře, aby nepodepisovali úhradové dodatky se 

zdravotními pojišťovnami. Pokud poskytovatel zdravotních služeb úhradový dodatek 

nepodepíše, je mu pojišťovna povinna platit podle úhradové vyhlášky. Nepodepsáním 

úhradového dodatku tedy soukromí lékaři nic neriskují, ale mohou podpořit komoru ve 

vyjednávání.  

Představenstvo bere informaci na vědomí. 

Hlasování – přítomno 17 hlasujících: 

pro:     17 

proti:    0 

zdržel se:  0     Návrh byl jednomyslně přijat. 

 

 

Zákon o veřejné zdravotním pojištění 

  Právníci ČLK zatím identifikovali několik zásadních změn: 

1. Návrh, aby byla zrušena zvláštní část Seznamu zdravotních výkonů a konkrétní výčet výkonů 

pro vykazování péči již nebyl obsažen ve vyhlášce 134/1998 Sb. (Seznam zdravotních výkonů), 

ale byl průběžně zveřejňován na webu MZ. Ve vyhlášce by byl kalkulační vzorec k výkonům 

a pravidla vykazování.  

2. V souvislosti s bodem 1 je navrhováno rozšíření subjektů, které mohou podávat návrh nového 

výkonu, jeho změnu nebo zrušení. Nově by mohla návrh podávat i profesní sdružení tedy 

komora.  

3. Navrhuje se, aby v úhradové vyhlášce mohl být stanoven strop celkové úhrady za léky a 

zdravotnické prostředky použité při poskytování zdravotních služeb.  

4. Navrhuje se rozšíření výčtu zdravotníků, kteří mohou indikovat nelékařskou péči ve svém 

oboru (provádění konkrétních výkonů) na základě doporučení tohoto typu péče ošetřujícím 

lékařem.  

5. Navrhuje se zrušení pokuty 5000,- Kč pro osobu, která se prokázala průkazem pojištěnce, 

přestože pojištěna v té době nebyla. 

6. Navrhuje se zrušení výběrových řízení na smlouvu se zdravotní pojišťovnou pro 

poskytovatele ambulantní péče. 

7. Pro poskytovatele, kteří budou procházet výběrovým řízením, se navrhuje prodloužení lhůty, 

kdy mohou znovu iniciovat výběrové řízení, z 3 měsíců na jeden rok. 

   ČLK může své připomínky uplatnit do 22.12.2023. 

Představenstvo bere informaci na vědomí. 

Hlasování – přítomno 17 hlasujících: 

pro:     17 

proti:    0 

zdržel se:  0     Návrh byl jednomyslně přijat. 

 

 

Adventní setkání prezidentů profesních komor 

   Tradiční adventní setkání prezidentů a dalších zástupců profesních komor tentokrát pořádala 

ČLK dne 4.12.2023 ve svém sídle v Domě lékařů. Na úvod ředitel kanceláře Mgr. Valášek 

provedl hosty Domem lékařů. Někteří účastníci projevili zájem o možnost využívat Dům lékařů 

k vlastním jednáním a vzdělávacím akcím. Následovalo jednání, jehož cílem bylo získat 

přehled o problematických oblastech v jednotlivých profesních činnostech, ale i nalezení 

společných témat, které mohou komory, jakožto profesní organizace sdružující příslušné 

odbornosti dále společně prosazovat.  

   Po pracovním jednání následovalo vystoupení smyčcového kvarteta a jednání bylo ukončeno 

společenskou večeří v nedaleké restauraci Besseder. 

    Účastníci setkání schválili toto společné usnesení: 
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Prohlášení dvanácti profesních komor zřizovaných zákonem 

   Profesní komory tvoří obdobně jako územní samosprávy nedílnou součást demokratické 

společnosti. Jsou garantem bezpečnosti, kvality a odbornosti vysoce specializovaných služeb, 

které jejich členové poskytují. Komory zároveň dbají na to, aby jejich členové respektovali 

pravidla profesní etiky.  

   Komory vyzývají představitele státu i územních samospráv, aby s nimi úzce spolupracovali, 

aby lépe využívali odborný potenciál profesních komor a aby více podporovali profesní 

samosprávy v jejich činnosti, kterou vykonávají v zájmu občanů, a to bez finančních nároků 

vůči státu. 

  Profesní komory odmítají účelové politické zásahy do fungování profesních samospráv a 

upozorňují politickou reprezentaci, že útok na kteroukoliv z komor budou považovat za útok 

na všechny profesní samosprávy. 

 

Česká lékařská komora 

Česká lékárnická komora 

Česká stomatologická komora 

Komora veterinárních lékařů ČR 

Česká advokátní komora 

Česká komora architektů 

Česká komora autorizovaných inženýrů a techniků činných ve výstavbě 

Exekutorská komora 

Komora auditorů ČR 

Komora daňových poradců ČR 

Komora patentových zástupců České republiky 

Notářská komora ČR 

   

   Vyúčtování akce 

Náklady (občerstvení, hudba): 53 567,- Kč 

Výnosy: 0,- Kč náklady byly hrazeny z prostředků centra ČLK. 

Představenstvo bere informace na vědomí. 

Hlasování – přítomno 17 hlasujících: 

pro:     17 

proti:    0 

zdržel se:  0     Návrh byl jednomyslně přijat. 

 

 

BF 24 

  Dr. Jehlička informoval, že během podzimu 2023 probíhala v měsíčních intervalech 

pravidelná jednání pracovní skupiny BF24 - již tradičně v Domě lékařů. Hlavním tématem byly 

technické parametry a testování fitness náramků na dětské populaci ve spolupráci s ČVUT a 

UK. Listopadového jednání se zúčastnil též ředitel ÚZIS prof. Dušek, který projekt nadále plně 

podporuje a garantuje technickou a personální podporu ze strany ÚZIS a NSC. V souvislosti s 

tím byl rozšířen okruh pracovní skupiny o technické specialisty z NSC/NZIP. Byl finalizován 

manuál BF 24 a v současné době probíhá další kolo propagace BF24 v řadách praktických 

dětských lékařů, aktuálně formou společného webináře (13.12.2023). Tato propagace je zásadní 

pro úspěšný recruitment od ledna 2024. Projekt byl v aktuální podobě prezentován na celostátní 

konferenci Prevon (MUDr. Procházka a Mgr. Mandelová 6.12.2023)  a na semináři veřejného 

zdraví v Plzni se zaměřením na spolupráci s místními samosprávami při vytváření informačního 

portálu BF24 (MUDr. Jehlička, 5.12.2023). V lednu 2024 začnou výběrová řízení na dodavatele 

fitness náramků a mobilní aplikace.   
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Představenstvo bere informace na vědomí. 

Hlasování – přítomno 17 hlasujících: 

pro:     17 

proti:    0 

zdržel se:  0     Návrh byl jednomyslně přijat. 

 

 

5) Různé 

 

Dr. Němeček informoval o možnosti využít pro průkaz člena ČLK aplikaci Portál občana.  

 

Dr. Trnka informoval o jednání Přístrojové komise Mz. 

 

 

6) RK ČLK 

 

Dr. Vedralová – předsedkyně RK ČLK informovala o novém složení RK ČLK a prvním 

zasedání RK ČLK, jakož i o účasti v NOK. 

 

 

7) VR ČLK 

 

   Dr. Kubek informoval o zasedání Vědecké rady ČLK 7.12.2023, kterého se jako host účastnil 

doc. MUDr. Jaromír Matějek, který hovořil o etickém poradenství ve zdravotnictví. Člen VR 

ČLK prof. Holub prezentoval současné možnosti protivirové terapie u rizikových pacientů 

s Covid-19. Informace bude zveřejněna v časopise Tempus. 

Na návrh prezidenta ČLK potvrdili přítomní členové VR ČLK odmítavý postoj komory 

z vytváření tzv. funkčních kurzů. 

 

 

Zasedání představenstva bylo ukončeno v 13.45 hodin. 

 

   Příští zasedání představenstva se uskuteční v sobotu 27.1.2024 od 9:00 hodin v sídle ČLK -

Dům lékařů, Drahobejlova 27, Praha 9. 

 

   V sobotu 27.1.2024 se zároveň bude konat Reprezentační ples lékařů českých v paláci Žofín 

v Praze. 

 

 

Zapsal:  Mgr. Daniel Valášek, MBA 

 

Schválil: MUDr. Milan Kubek - prezident ČLK 


